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Närvarande: Förre justitierådet Mats Melin, (ordförande), rektor Astrid Söderbergh 

Widding (pp. 1-3, 5-11), prorektor Clas Hättestrand (p. 4), verkställande 

direktör Tuula Teeri, styrelseordförande Hans Börsvik, generaldirektör 

Gunilla Nordlöf, universitetsrektor Tiit Land, direktör Anders Lindberg, 

senior analytiker Katarina Nordqvist, styresman Sanne Houby-Nielsen 

(fr.o.m. p. 6), professor Yvonne Svanström, professor Henrik 

Cederquist, professor Elisabeth Wåghäll Nivre, kårordförande Sofia 

Holmdahl, vice kårordförande Elis Wibacke och doktorand Pascal 

Meier. 

 

Huvudföredragande: Tillförordnad universitetsdirektör Åsa Borin. 

 

Föredragande: Utredare Anna Riddarström (p. 4), internrevisionschef Maria Pilbark 

Brenner (pp. 5 och 7), tillförordnad universitetsdirektör Åsa Borin (pp. 

5-6), senior analytiker Katarina Nordqvist (p. 9), rektor Astrid 

Söderbergh Widding (p. 9), professor Astri Muren (p. 11).  

 

Övriga närvarande: Professor Jessika van der Sluijs (suppleant), professor Lena Mäler 

(suppleant), prorektor Clas Hättestrand (pp. 1-3, 5-11), tillförordnad 

universitetsdirektör Åsa Borin, sekretariatschef Maria Wilenius, 

internrevisionschef Maria Pilbark Brenner, kommunikationschef Johan 

Brandt, internrevisor Virve Gröningson (p. 5), controller Marie Eriksson 

(p. 6), professor Astri Muren (p. 11), Elisabeth Weingartner (SACO), 

samt utredare Anna Riddarström. 

 

 

Protokollförare: Utredare Anna Riddarström 

 

   

1.  Utseende av justeringsperson 

 

Yvonne Svanström utses till justeringsperson. 

 

2.  Fastställande av dagordning 

 

Dagordningen fastställs. 

 

3.  Information från rektor  

 

Rektor informerar om att utbildning och 

examination fr.o.m. 1 juni stegvis kan återgå 

från att vara på distans eller i små grupper till 

att vara på campus och utan begränsningar i 

antal studenter. Vidare informerar rektor om 

en skrivelse från SUHF till Regeringskansliet 

angående anslutning till Statens 

servicecenter, om status i de pågående 

rekryteringsprocesserna av 

universitetsdirektör och ekonomichef, samt 

om invigning av det för Stockholm trio 

gemensamma Brysselkontoret den 8 juni. 
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4.  Beslut om förslag till rektor för 

mandatperioden 2022-02-01 - 2025-01-31 

(dnr SU FV-0560-21) 

 

 

 

 

Universitetsstyrelsen beslutar föreslå 

regeringen att nuvarande rektor, professor 

Astrid Söderbergh Widding, omförordnas för 

tiden 2022-02-01 – 2025-01-31. 

 

Hörandeförsamlingens protokoll läggs till 

handlingarna (bilaga 1). 

 

Det antecknas att rektor, professor Astrid 

Söderbergh Widding inte har närvarat vid 

beslutet. 

 

5.  Beslut med anledning av revisionsrapport från 

Internrevisionen avseende Institutionen för 

Asien- Mellanöstern- och Turkietstudier 

(dnr SU FV-0295-20x) 

 

Universitetsstyrelsen beslutar att uppdra åt 

rektor att vidta erforderliga åtgärder enligt 

bilaga 2. 

 

Revisionsrapporten läggs till handlingarna 

(bilaga 3). 

 

6.  Ekonomisk styrelserapport 

(dnr SU FV-1551-21) 

 

Universitetsdirektören informerar om den 

ekonomiska uppföljningen av Stockholms 

universitet för tertial 1 2021.  

 

Rapporten läggs till handlingarna  

(bilaga 4). 

 

7.  Diskussion om revidering av Riktlinjer för 

internrevisionen, Stockholms universitet 

(dnr SU FV-0620-21) 

 

Diskussion 

 

9. Information om förslag till ny modell för 

kvalitetsbaserad resursfördelning från 2023 

 

Information 

10. Övriga frågor 

 

Inga övriga frågor anmäldes. 

11. Presentation av professionsutbildningar vid 

Stockholms universitet 

 

 

Presentation 

 

 

  

 



 

   

 

 

 

   

   

  

 

 UTDRAG UR PROTOKOLL 

 fört vid sammanträde med Stockholms 

universitets hörandeförsamling 
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 Ärende Beslut 

10. Beslut om att stödja 

universitetsstyrelsens förslag om 

omförordnande av nuvarande rektor 

för kommande mandatperiod 

 

 

Hörandeförsamlingen beslutar att stödja 

universitetsstyrelsens förslag om att 

omförordna Astrid Söderbergh Widding som 

rektor för perioden 2022-02-01 – 2025-01-

31.  

 

Punkten förklaras omedelbart justerad. 

   

I beslutet har deltagit: professor Annica Ekman (ordförande), professor Stefan Helgesson, 

professor Anja Hirdman, professor Barbro Blehr, professor Pål Wrange, professor Felipe 

Estrada, professor Annika Ullman, docent Jenny Cisneros Örnberg, professor Uno Fors, 

professor Håkan Fischer, docent Maria Frostling, universitetslektor Michael Carlson, 

professor Jonas Häckner, professor Anne-Li Lindgren, professor Stefan Wiklund, professor 

Hans Hayden, professor Kerstin Lidén, professor Bengt Novén, universitetsadjunkt Anders 

Rickegård, professor Cecilia Magnusson Sjöberg, docent Klara Arnberg (tjänstgörande 

suppleant), professor Ludvig Beckman (tjänstgörande suppleant), universitetslektor Diana 

Berthén (tjänstgörande suppleant), universitetslektor Catrine Björck (tjänstgörande suppleant), 

professor Ken Benson (tjänstgörande suppleant), professor Joakim Edsjö, professor Erik 

Lindahl, professor Berit Olofsson, professor Ylva Engström, professor Sören Nylin, professor 

Catarina Rydin, professor Regina Lindborg, professor Martin Jakobsson, professor Tom 

Britton, professor Niklas Kolm (tjänstgörande suppleant), professor Magnus Breitholtz 

(tjänstgörande suppleant), administrativ chef Ida Söderberg Tah, forskningsingenjör Hanna 

Gustavsson, utbildningskoordinator/studierektor Magnus Axelsson, kommunikatör Anna 

Frykholm, avdelningsekonom Angelica Olausson, examenshandläggare Anna Malmborg 

Lewis, administratör Daniel Emanuelsson-Paulson, utbildningsledare Lovisa af Petersens, 

studievägledare Pia Engberg, administrativ chef Johannes Hartvigson, utbildningsledare Carl-

Johan Högberg, administrativ studierektor Erik Östling, student Sofia Holmdahl, student Elis 

Wibacke, student Emma Aho, student Sara Emnegard, student Sebastian Villaroel, student 

Dustin Zojaji, student Love Elliot Murray Retsmar, student  Pascal Meir och student Ali 

Mohamed. 
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Övriga närvarande har varit: professor Viveca Östberg (suppleant), professor Bengt Karlsson 

(suppleant), professor Peter Lundqvist (suppleant), professor Neus Visa (suppleant), professor 

Lennart Bergström (suppleant), administrativ studierektor Sue-Li Dahlroth (suppleant), 

kommunikationsansvarig Mia Söderbärj (suppleant), administrativ chef Sara Engström 

(suppleant), avdelningschef Maria Wilenius, utredare Henrik Lindell Kennberg och utredare 

Anna Riddarström. Föredragande har varit professor Annica Ekman. 

Ur protokollet 

 

Anna Riddarström,  

Ledningssekretariatet 

 



 

Rektor 
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Controller 

Rektors kansli, Planeringssekretariatet 

 

 

Universitetsstyrelsen 2020-06-04 

Yttrande över internrevisionens granskning av 
Institutionen för Asien-, Mellanöstern- och Turkietstudier 

Internrevisionens granskning 

Internrevisionen (IR) granskade under hösten 2020 den interna styrningen och kontrollen vid 

Institutionen för Asien-, Mellanöstern- och Turkietstudier. Granskningen fokuserade på ett 

antal administrativa rutiner som bedöms vara grundläggande för en god intern styrning och 

kontroll inom väsentliga områden. 

Granskningen visar att institutionens interna styrning och kontroll kan stärkas inom flera om-

råden, varav de väsentligaste bedöms vara: 

• Ekonomi: resultatutveckling, budget, redovisning och anläggningar 

• Systematiskt informationssäkerhetsarbete 

• Personuppgiftshantering enligt Dataskyddsförordningen. 

 

För att stärka den interna styrningen och kontrollen inom ovannämnda områden, lämnar IR 

sammanfattningsvis följande rekommendationer: 

1. Följ även fortsättningsvis upp resultatet och resultatutvecklingen noggrant och vär-

dera beslutade åtgärders effektivitet samt vidta nya åtgärder vid behov.  

2. Skapa rutiner för kvalitetskontroll vid attest och utanordning av fakturor/utlägg för att 

säkerställa att nödvändiga underlag och beskrivningar finns bifogade.  

3. Skapa en enhetlig rutin för utrangering av anläggningar inklusive stöldbegärliga för-

brukningsinventarier (SFI) och informera personalen om rutinen.  

4. Etablera tydlig ansvarsfördelning, och praktiska arbetssätt/rutiner, som säkerställer ett 

systematiskt informationssäkerhetsarbete över tid i enlighet med gällande regelverk.  

5. Etablera tydlig ansvarsfördelning, och praktiska arbetssätt/rutiner, som säkerställer att 

dataskyddsförordningens krav efterlevs.  
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6. Säkerställ att de medarbetare som hanterar viktig information och/eller personuppgif-

ter i sitt arbete har nödvändig medvetenhet och kompetens för att säkra regelefterlev-

nad.  

 

I Institutionen för Asien-, Mellanöstern- och Turkietstudier: revisionsrapport från Internrevis-

ionen går det att läsa mer om resultatet av granskningen. 

Yttrande över rapporten 

Rektors yttrande över rapporten, som avges i samråd med universitetsdirektören, följer nedan.  

 

Internrevisionens iakttagelser och slutsatser bedöms i allt väsentligt vara befogade. Åtgärder 

kommer därför att vidtas i enlighet med interrevisionens rekommendationer. Vissa åtgärder 

har redan initierats och andra är planerade. Institutionens ekonomiska utveckling följs löpande 

upp inom ramen för projektet Ekonomi i balans och det är beslutat att institutionen ska vara 

pilotinstitution i det universitetsövergripande projektet Etablering av systematiskt 

informationssäkerhetsarbete och resultatstyrning (ESIR).  

 

Universitetets styrmodell innebär ett långtgående delegerat beslutsmandat ut till verksamhet-

ens institutioner. För att önskad intern styrning och kontroll ska genomsyra alla nivåer i orga-

nisationen är det därför viktigt med tydliga styrsignaler men också att institutionerna vid 

behov erbjuds utbildning och stöd.  En dialog har därför förts med institutionen om behovet 

av stöd när det gäller ekonomiadministrativa rutiner och mallar för utbildningsprognoser. 

Därefter har dialog förts med den humanistiska fakulteten och universitetsförvaltningen om 

hur man kan bistå med detta.  

 

En uppföljning av vilka åtgärder som vidtagits med anledning av yttrandet och rektors beslut 

om uppdrag, kommer att genomföras i oktober 2021. Den ekonomiska utvecklingen kommer 

dock att följas upp inom ramen för Ekonomi i balans. Då åtgärderna inom ESIR är integrerade 

i åtgärdsplanen och utformade för att hantera ”risk för bristande informationssäkerhet”, följs 

de upp inom ramen för den reguljära uppföljningen av de av styrelsen fastställda riskerna.  

 

 

 

 

 



 
 

Virve Gröningson 

Maria Pilbark Brenner 

 

 

 

 

 

 

2021-03-24                        SU FV-1.1.6-0295-20 

 

 

 

Stockholms universitet  E-post: virve.groningson@su.se 
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1. Sammanfattning och rekommendationerna 

Internrevisionen (IR) har under hösten 2020 granskat den interna styrningen och kontrollen vid 

Institutionen för Asien-, Mellanöstern- och Turkietstudier. Granskningen har fokuserats på ett 

antal administrativa rutiner som bedöms vara grundläggande för en god intern styrning och 

kontroll inom väsentliga områden. 

 

Internrevisionens granskning visar att institutionens interna styrning och kontroll kan stärkas 

inom flera områden, varav de väsentligaste bedöms vara: 

• Ekonomi; resultatutveckling, budget, redovisning och anläggningar 

• Systematiskt informationssäkerhetsarbete 

• Personuppgiftshantering enligt Dataskyddsförordningen 

Institutionen har en ansträngd ekonomi, vilket ledningen är väl medveten om. Ledningen har 

analyserat orsakerna och beslutat om ett antal åtgärder för att vända utvecklingen och nå en 

ekonomi i balans på sikt. En löpande dialog kring åtgärderna och deras effekt hålls med 

fakulteten. Den fulla effekten av åtgärderna syns dock inte än då några av sparåtgärderna, 

exempelvis uppsägning av lokaler, kommer att ge effekt först under 2021 och därefter.  

Internrevisionen ser positivt på det åtgärdsarbete som har gjorts hittills med anledning av den 

ekonomiska situationen. Vi vill dock i samband med denna rapport understryka vikten av att 

den nya ledningen fortsätter att regelbundet följa upp resultatutvecklingen och åtgärdernas 

effekt, vidtar nya åtgärder om önskade effekter uteblir och har en fortsatt dialog med fakulteten 

kring åtgärdsarbetet. 

Granskning visar även att institutionen inte har etablerat en tydlig ansvarsfördelning och 

löpande rutiner som säkerställer ett systematiskt arbete med informationssäkerhet och 

personuppgiftshantering, i enlighet med gällande regelverk. Exempelvis saknar institutionen en 

aktuell registerförteckning över förekommande personuppgiftsbehandlingar. Vidare har inte 

klassning av viktig information genomförts, vilket är en viktig förutsättning för att 

informationssäkerhetsarbetet ska kunna ske på ett ändamålsenligt och effektivt sätt. Vidare har 

utbildning av medarbetare avseende informationssäkerhet och Dataskyddsförordningen inte 

genomförts i enlighet med krav i externa regelverk.  

 

1.1 Rekommendationer 

 

1 Fortsätt att följa upp resultatet och resultatutvecklingen noggrant och värdera de 

beslutade  åtgärdernas effektivitet samt vidta nya åtgärder vid behov. 
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2 Skapa rutin för kvalitetskontroll vid attest och utanordning av fakturor/utlägg så att 

underlag och beskrivningar inte saknas. 

3 Skapa en enhetlig rutin för utrangering av anläggningar inklusive SFI och informera 

personalen om rutinen. 

4 Etablera tydlig ansvarsfördelning, tillsammans med praktiska arbetssätt/rutiner, som 

säkerställer ett systematiskt informationssäkerhetsarbete över tid i enlighet med 

gällande regelverk. 

5 Etablera tydlig ansvarsfördelning tillsammans med  praktiska arbetssätt/rutiner, som 

säkerställer att Dataskyddsförordningens krav efterlevs. 

6 Säkerställ att de medarbetare som hanterar viktig information och/eller personuppgifter 

i sitt arbete har nödvändig medvetenhet och kompetens för att säkra regelefterlevnad. 

 

 

Virve Gröningson    Maria Pilbark Brenner 

Internrevisor     Internrevisionschef 
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2. Om Institutionen  

Institutionen för Asien-, Mellanöstern- och Turkietstudier har 46 anställda och ca. 700 studenter 

(jan 2021) och är en del av den Humanistiska fakulteten. Institutionen har funnits vid SU sedan 

1960-talet och hette från början Institutionen för Orientaliska språk. Vid institutionen finns 

sedan 2012 också Institutet för Turkietstudier SUITS (Stockholm University Institute for 

Turkish Studies).1 

Vid institutionen bedrivs idag undervisning och forskning i de arabiska, japanska, kinesiska och 

koreanska språken såväl som områdesstudier inom Asiens språk och kulturer respektive 

Mellanöstern och Nordafrikas språk och kulturer.2 Verksamheten bedrivs i två enheter, den ena 

omfattar ämnena arabiska, japanska, kinesiska och koreanska och den andra SUITS.  

Ansvarig för verksamheten är institutionens prefekt, som till sin hjälp har en ledningsgrupp 

bestående av stf.prefekt, administrativ chef och studierektorer. Vid institutionen finns en 

institutionsstyrelse som är institutionens högsta beslutsfattande organ. Institutionens prefekt är 

tillika ordförande i institutionsstyrelsen och stf. prefekt är tillika vice-ordförande. 

Styrelseledamöterna består av representanter för personalkategorierna lärare/forskare och TA-

personal samt studentrepresentanter.3 

3. Syfte, risker, omfattning och metod 

Universitets styrmodell innebär ett långtgående delegerat beslutsmandat ut till verksamhetens 

institutioner. Modellen ställer höga krav på ändamålsenliga och effektiva styrsignaler för SU 

som helhet, för att önskad intern styrning och kontroll ska genomsyra alla nivåer i 

organisationen. Oavsett verksamhet gäller Myndighetsförordningens krav på exempelvis en 

effektiv verksamhet med god hushållning av statens medel, regelefterlevnad, en tillförlitlig 

rapportering och ett förebyggande arbete mot oegentligheter. 

 

Brister i den interna styrningen och kontrollen av institutionens verksamhet kan resultera i 

ekonomisk förlust och/eller förtroendeskada för den enskilda institutionen, men även för 

universitetet som helhet. Internrevisionen (IR) har därför översiktligt granskat den interna 

styrningen och kontrollen på institutionen i syfte att besvara följande revisionsfråga: 

 
 

                                                      
1 Från Institutionens hemsida på SU, december 2020 och januari 2021 
2 Ibid. 
3 Ibid. 

” Har institutionen ändamålsenliga och effektiva rutiner som säkerställer en god 

intern styrning och kontroll inom väsentliga riskområden?  
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Baserat på internrevisionens fördjupade riskanalys är de väsentligaste riskområden följande: 

• Ekonomi och redovisning 

• Upphandling och inköp 

• Personal, arbetsmiljöarbete, kompetensförsörjning, bisysslor 

• Säkerhet, information- och IT-säkerhet, GDPR, fysisksäkerhet 

• Institutionens åtgärder beträffande tentafusk 

Granskningen har avgränsats att inte omfatta bedömning av systemstöd. 

Granskningen har genomförts genom informationssamling, dokumentstudier, genomgång 

av redovisning, analyser av redovisningen, granskning befintliga rutiner, nyckelkontroller 

och stickprov mm för utvalda riskområden samt intervjuer med nyckelpersoner på 

institutionen. 
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Resultat och iakttagelser 

Nedan beskrivs kortfattat resultatet av genomförd granskning inom respektive område. I de fall 

brister har iakttagits lämnar även Internrevisionen rekommendationer i syfte att ge förslag till 

vidareutveckling av befintliga rutiner på aktuellt område. 

 

En sammanfattning av noterade brister, relaterade risker och internrevisionens 

rekommendationer återfinns i Bilaga 1. 

 

4. Ekonomi; resultatutveckling, redovisning och anläggningar 

Institutionens verksamhet bedrivs  i två enheter, AMT4 och SUITS 5. Institutionens verksamhet 

består av 60 %  utbildning och 40 % forskning. Verksamheten finansieras huvudsakligen av 

anslag. 98 % av 2020 års kostnader finansierades av anslag och 2 % av externa finansiärer 

(bidrag).  

4.1 Det senaste resultatet och resultatutveckling 

År 2020 Totalt mnkr UGA mnkr FUF mnkr 

Resultat  - 6,5  -  3,9 -   2,6 

IB balanserat resultat 1/1 2020 

(kapitalförändring sedan tidigare 

år) 

- 20,5 - 11,9 - 8,6 

 

UB balanserat resultat 31/12 2020 - 27,0  - 15,8 - 11,2 

Ej förbrukade bidrag  1,5  1,5 

Institutionens senaste resultat, år 2020. 

2020 årets resultat blev bättre än förväntat då underskottet blev mindre än budgeterat.  

Huvudsakliga anledningar till det bättre resultatet var en intäktsökning pga. 2020 årets 

överprestationer och halverade driftskostnader pga. covid-19.  

Resultatutvecklingen under de senaste fem åren visar ett litet plusresultat år 2016, följt av 

underskottsresultat sedan år 2017 . De främsta orsakerna till denna utveckling enligt 

institutionen är färre studenter och minskade anslag. 

                                                      
4 AMT omfattar ämnena  arabiska, japanska, kinesiska och koreanska samt Mellanöstern- och 

Nordafrikastudier 

5 Institutet för Turkietstudier SUITS (Stockholm University for Turkish Studies). 
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Ett litet balanserat överskott (kapitalförändring sedan tidigare år), vändes därmed till ett 

balanserat underskott efter 2017 årets underskottsresultat. Det balanserade underskott har 

fortsatt att öka därefter. (Diagram nedan om resultatutvecklingen) Både utbildning och 

forskning har gått på underskott, likaså har båda enheterna AMT och SUITS gått med 

underskott de senaste åren. 

 

 

Återbetalning av underprestationer från åren 2018 – 2019 under 2019  minskade 2019 årets intäkter med 

5847tkr, vilket bidrog till årets underskott. Fördelning med anledning av 2020 årets överprestation ökade 

2020 årets intäkter med 3354 tkr, vilket bidrog till årets mindre underskott. 

 

4.2 Resultatuppföljning, budgetering och redovisning 

4.2.1 Resultatuppföljning 

Institutionen är välmedveten om sin ekonomiska situation och följer resultatet regelbundet både 

mot budget och mot föregående år. Administrativ chef sammanställer uppföljningen och det 

rapporteras regelbundet både till ledningen (prefekt, stf.prefekt och adm. chef), till 

ledningsgruppen och till institutionsstyrelsemöten, där ekonomin är en stående punkt. 

I sin verksamhetsplan för 2019 – 2020 analyserade institutionen främsta orsaker till det växande 

underskottet: lägre anslag och färre studenter (gäller inte ämnet koreanska, som är mycket 

attraktiv). Där listades även åtgärder för att förbättra ekonomin: fler studenter, högre 
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genomströmning, flera externa forskningsbidrag, fastanställd disputerad personal, fler 

doktorander som disputerar samt kostnadsbesparingar t.ex. på externa lärare, resor, externa 

undervisningslokaler.  Institutionen ska även sänka sina hyreskostnader genom att säga upp 

lokaler som institutionen hyr.  

Under våren 2020 hade den tidigare prefekten och administrativa chefen en dialog med 

fakulteten kring den ekonomiska situationen och utifrån detta sammanställdes en ”Ekonomisk 

redogörelse för år 2020”6. I redogörelsen finns en mer utförlig orsaksanalys till det ökade 

underskottet per utbildning och forskning, tillsammans med mer detaljerade åtgärder för att öka 

intäkter och minska kostnader på både kort sikt och två-tre års sikt. Bland åtgärderna återfinns 

bland annat uppsägning av vissa lokaler, effektivisering av undervisning, fler fristående kurser, 

sommarkurser och kvällskurser även en del av kursutbudet som distanskurser, visst sparande av 

personalkostnader genom pensionsavgångar, mm. 

Pågående pandemi har orsakat en del förseningar i åtgärdsarbetet, exempelvis gymnasiebesök 

för att attrahera nya studenter. Gymnasiebesöken är inställda, men zoom-webbinarer  och 

webbaserad information planeras. Arbetet med de andra åtgärderna fortsätter dock och den nya 

prefekten har löpande dialog med fakulteten kring institutionens ekonomi. 

4.2.2 Budgetering 

Administrativ chef leder budgetarbetet och registrerar budgeten. Budgeten diskuteras och 

förbereds i ledningsmöten, ledningsgruppsmöten och även medlemmar av institutionsstyrelsen 

har möjlighet att delta i arbetet. 

2021 års resultat budgeteras till ett underskott på – 6,5 mnkr.  

Ekonomi - IR:s bedömning 

IR bedömer att det är mycket viktigt att den nya ledningen (institutionen har en ny prefekt, 

stf.prefekt och administrativ chef sedan HT 2020) fortsätter att noggrant följa resultat-

utvecklingen och förbättringsåtgärdernas effekt samt vidta ytterliga åtgärder vid behov för att 

nå målet av ekonomi i balans. Det är även viktigt att fortsätta dialogen med fakulteten. 

4.2.3 Redovisning 

Ekonomiadministrationen på institutionen består av två personer, administrativ chef och en 

ekonomihandläggare på heltid. Endast ekonomihandläggaren har behörighet till SU:s 

redovisningssystem Raindance. Detta gör att den administrativa chefen, som är ytterst ansvarig 

för redovisningen, inte själv har möjlighet att titta på institutionens huvudbok, 

anläggningsregister mm. Resultaträkningar och balansposter kan dock ses i budgetsystemet 

Mercur.  Internrevisionen anser att även den administrativa chefen bör ha behörighet  till 

                                                      
6 ”Ekonomisk redogörelse för år 2020 från 172_version2_200528” 
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redovisningssystemet Raindance, både för att undvika personberoende samt för att säkra 

förutsättningar för en god intern styrning och kontroll. 

Kontering. Pågående pandemi har på kostnadssidan framförallt påverkat driftskostnader 

(exempelvis kostnader för resor och representation) under 2020. Driftkostnader har minskat till 

hälften.  

Internrevisionens stickprovsgranskning av olika kostnadskonton visar att kontering, speciellt 

underlag och förklarande texter till verifikationer, är ett område som kan förbättras. Stickprov 

togs främst på kostnadskonton i årets bokföring 2020, samt några från år 2019. Stickproven 

visade att:  

• Resekostnader generellt saknade syfte; exempelvis konferens och i så fall vilken, eller 

forskning och vad/vilka besöks.  

• Fakturor bokförda som extern representation saknade ofta deltagarlistor7, någon faktura 

hade även konterats med avdragsgill moms.  

• Anställdas utlägg för representation (intern8 och extern), som registreras via 

lönesystemet, saknade oftast deltagarlistor, syfte samt underlaget för betalning (kvittot) 

var inte skannat. Rutinen att underlag för alla typer av utlägg ska skannas och bifogas 

samt att originalkvittot ska sparas på institutionen har gällt redan flera år. Dock har 

distansarbetet under pandemin försvårat skanningen av kvitton.  

• Även en del av de granskade leverantörsfakturorna/utlägg för övriga kostnader saknade 

underlag och förklarande texter eller gav knapp information.  

Exempel av stickprov har gåtts igenom med institutionens ekonomifunktion. 

Syftet med krav på underlag och förklarande texter är att de ska visa att kostnaden tillhör SU:s 

verksamhet samt att kostnaden är konterad på rätt konto och kontosträng för alla intressenter 

såväl inom SU och utanför.  

Behörigheter att godkänna faktura/utlägg. Hantering av leverantörsfakturor består av 

kontering av fakturan, attest och utanordning. Kontering ska ske enligt redovisningsregler, 

universitetets kontoplan och lathundar, därefter attesteras fakturan.  

Innebörden av attest och utanordning finns i SU:s styrdokument ”Attest- och 

utanordningsregler för Stockholms universitet”9 :  

                                                      
7 Ekonomiavdelning,” Lathund för redovisning representation mm. ”, Extern representation. krav på 

underlag: syfte, datum, deltagarförteckning (namn, funktion och organisation). 
8 Ibid, Intern representation- krav på underlag  syfte, datum och deltagarförteckning (namn och 

institution/motsvarande) 
9 Hemsidan, Styrdokument-Regelboken. 
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• Attesträtten ger attestanten befogenhet att för universitetets räkning godkänna 

kostnader/utgifter eller påverka fordran/skuld. Attestanten är rättsligt ansvarig för sin 

handling och har ansvaret att kontrollera flertal punkter gällande fakturan, dess 

innehåll, leverantören, underlag mm samt också att fakturan är rätt konterad enligt 

gällande kontoplan, att den har alla underlag som krävs.  

• Utanordningen (den andra attesten) innebär att verkställa betalningen. Utanordnaren 

har likaledes ansvaret att kontrollera några punkter innan utanordningen.  

Förfarandet vid anställdas utlägg, som hanteras i lönesystemet, liknar förfarandet för 

leverantörsfakturor. Utlägg registreras och konteras dock vanligtvis av personen som har gjort 

utlägget, vilket innebär att redovisningskompetensen ofta saknas. Därmed behöver attestanter 

och utanordnare vara extra noga i sina kontroller innan attest sker.  

På Institutionen för Asien-, Mellanöstern- och Turkietstudier är prefekt, stf.prefekt och adm. 

chef utanordningsbehöriga. Samma tre personer, tillsammans med ekonomihandläggaren, är 

även attestbehöriga. I praktiken har institutionens fakturor och utlägg attesterats och utanordnats 

av ekonomihandläggare och adm. chef förutom prefektens fakturor/utlägg  som har utanordnats 

av fakultets dekanus. 

Redovisning - IR:s bedömning 

Nuvarande rutiner bedöms inte säkra korrekt kontering inklusive fullständiga 

underlag/förklaringar på ett tillfredsställande sätt. IR anser att det är viktigt att attestanten och 

utanordnaren i sina kontroller av leverantörsfakturor/utlägg säkrar korrekt kontering inklusive 

fullständiga underlag/förklarande texter. 

4.3 Anläggningstillgångar och stöldbegärliga förbrukningsinventarier (SFI) 

Institutionen hade anläggningstillgångar för 2,2 mnkr (anskaffningsvärde) per 2020-12-31. Av 

dessa var: 

• 72% inventarier (kontorsinventarier, inredning) 

• 18% förbättring av annans fastighet 

• 3% datorer , bokförda som inventarier som avskrivs i tre år 

• 1% immateriella anläggningstillgångar 

• 6% SFI, stöldbegärliga förbrukningsinventarier. Kostnadsförs direkt. 

Återstående avskrivningar per 2020-12-31 var 80 tkr. 

Aktivering. En anskaffad anläggning bokförs först som preliminär anläggning i 

anläggningsregister och redovisning. Anläggningen ska aktiveras (definitivsättas) så fort som 

den är levererad och funktionsduglig. Vid aktivering bokförs anläggningen på rätt 

tillgångskonto och avskrivningskostnaderna börjar löpa.  
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Granskning av kontot för preliminära anläggningar, visade att institutionen inte har anskaffat 

nya anläggningar 2019 - 2020. Anläggningar anskaffade under tidigare år har aktiverats 

skyndsamt. 

Utrangering. När en anläggning kasseras, blir stulen eller såld, dvs. inte längre finns på 

universitetet, ska den anmälas utrangerad och avregistreras. En kontrollåtgärd för att skydda 

universitetets tillgångar är att utrangeringen måste beslutas av prefekten och anmälas med 

blankett till Ekonomiavdelningen, som avregistrerar anläggningen i registret. En god kontroll 

över anläggningarna förutsätter även att den som har uppgiften att anmäla utrangeringar till 

Ekonomiavdelningen får veta om utrangeringar när de sker för att kunna anmäla dessa till 

Ekonomiavdelningen. Då hålls anläggningsregistret uppdaterat, vilket bidrar till tillförlitlig 

redovisning samtidigt som en uppdaterad anläggningsregister minskar risken för oegentligheter.  

Institutionen har inte en tydlig rutin för utrangering som tydliggör till vem ska personalen 

vända sig gällande utrangering av anläggningar inkl. SFI. Det behöver också säkerställas att den 

som är ansvarig för att anmäla utrangeringar till Ekonomiavdelningen får informationen utan 

dröjsmål så att anläggningsregistret hålls uppdaterad.  

Inventering. Inventering är en annan viktig säkerhetsåtgärd för att ha kontroll över tillgångarna. 

Prefekten ska utse inventeringsförrättaren, som ska vara opartisk och inte själv vara ansvarig 

för de anläggningar som inventeras.  

På institutionen har tidigare prefekter inte utsett en inventarieförrättare. Ekonomihandläggaren 

har åtagit sig uppgiften. För inventering HT 2020 har den nya prefekten utsett 

inventarieförrättare. Formell fysisk inventeringen har inte varit möjlig att genomföra under 

hösten 2020 på grund av pågående pandemi, utan har mer utgjorts av en bedömning. 

Ekonomiavdelningen har erhållit inventeringsprotokollet från institutionen. 

Stöldbegärliga förbrukningsinventarier (SFI) 

Stöldbegärliga förbrukningsinventarier (SFI) är förbrukningsinventarier (inköpsvärde under 25 

tkr) som kostnadsförs direkt i sin helhet, dvs. bokförs på rätt kostnadskonto i resultaträkningen. 

Myndigheten förväntas dock ha kontroll över förbrukningsinventarier som bedöms vara 

stöldbegärliga som smartphones, laptoppar, tabletter, kameror mm. och det finns därför krav på 

att dessa ska registreras i anläggningsregistret.   

SU:s rutin fr.o.m. 2019 är att SFI bokförs först som preliminär anläggning i anläggnings-

registret, men behöver aktiveras (definitivsätts) direkt med kod skapad för SFI, som överför 

kostnaden på rätt kostnadskonto i resultaträkning. Fram till 2018 registrerades inte SFI i 

anläggningsregistret på SU, istället hade SU en intern regel som förpliktade institutioner 

/avdelningar att föra ett eget register över SFI.  
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Institutionen har inte fört ett eget register över köpta SFI fram till 2018. IT-ansvarig på 

institutionen har fört ett eget register över datorer, men  inte andra stöldbegärliga SFI.  

Stickprov på tre anskaffningar (en anläggning och tre SFI inköpta 2017) har kontrollerats mot 

anläggningsregistret. Granskningen visade att en laptop tog tid att lokalisera samt att en 

mobiltelefon hade följt med en anställd efter avslutad anställning. Detta visar på vikten av att 

SFI registreras och inventeras 

Anläggningar och SFI - IR:s bedömning 

IR:s slutsats är att preliminärbokning och definitivsättning/aktivering av anläggningar och SFI 

har fungerat. Dock har institutionen inte fört ett register över alla SFI köpta t.o.m. år 2018, vilket 

medför att kontrollen över dessa är sämre.  

Institutionen har inte en tydlig rutin för utrangering, exempelvis avseende till vem ska 

personalen vända sig gällande utrangering av anläggningar inkl. SFI. En tydlig och väl 

förankrad rutin bidrar till ökad kontroll vilket säkrar en uppdaterad redovisning och minskar 

risken för oegentligheter (exempelvis stöld av inventarier). 

 

5. Inköp och upphandling 

Institutionens ekonomiska situation gör att institutionen endast har köpt in det absolut 

nödvändigaste till verksamheten under 2020. Enligt uppgift sker samtliga inköp från befintliga 

ramavtal i SU:s avtalsdatabas och Internrevisionens stickprov har inte visat på något annat.  

Institutionen har inte genomfört någon egen upphandling under 2020. 

Inköp genomförs uteslutande av två medarbetare på institutionen; ekonomihandläggaren och 

institutionens IT-ansvarige. Båda två utgår från SU:s interna riktlinjer för inköp och anser att 

dessa interna riktlinjer ger god vägledning för de ska gå tillväga vid inköp.  

Institutionen genomför ingen spendanalys. Den administrativa chefen utanordnar dock samtliga 

fakturabetalningar vilket ger god överblick och kunskap om institutionens inköp och 

tillämpning av ramavtal. 

Samverkan med inköp- och upphandlingssektionen 

Institutionen har mycket begränsat behov av stöd vid inköp/upphandlingar då inköp sker i 

princip uteslutande från redan befintliga ramavtal. Regelverk för inköp återfinns i Regelboken 

på medarbetarwebben och anses ge gott stöd för inköpsarbetet. 
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Kontakt med inköps- och upphandlingssektionen sker främst i samband med att sektionen 

informerar om nyetablerade ramavtal. I övrigt har institutionen sällan behov av stöd utöver den 

vägledning som finns i Styrdokument -Regelboken på medarbetarwebben.  

Regelefterlevnad 

Internrevisionen har genomfört stickprov av genomförda inköp i syfte att granska 

regelefterlevnad. Sammanlagt har elva inköp granskats för korrekt hantering, exempelvis 

avseende attest, verifikationsunderlag och tillämpning av befintliga ramavtal. Inga avvikelser 

noterades i stickprovsgranskningen. 

Inköp och upphandling – IR:s bedömning 

Baserat på utfört arbete bedömer internrevisionen att det finns fungerande rutiner för inköp och 

upphandling på institutionen. Granskningen har inte påvisat några väsentliga avvikelser. 

 

6. Personal, rekrytering, arbetsmiljöarbete och bisysslor 

6.1 Rekrytering/kompetensförsörjning 

Institutionen inte genomfört några rekryteringar under 2020. Kontrakt med amanuenser avslutas 

i samband med att de går ut. Med anledning av detta kommer arbetsfördelningen hos 

kvarvarande personal att behöva ses över under 2021. 

Institutionen anlitar inga externa konsulter. 

Utbildning av chefer/personal sker genom de kurser/utbildningar som erbjuds internt inom SU. 

Chefsutbildningen ställdes dock in under 2020 pga. Corona-pandemin. Externa utbildningar har 

ej varit möjliga att delta vid pga. institutionens ekonomiska läge. 

6.2 Arbetsmiljö 

Institutionen har utsett skyddsombud och biträdande skyddsombud.  

Medarbetarenkät genomfördes 2018. Resultatet av denna visade på ett behov av stärkt intern 

kommunikation och med anledning av detta har ett antal åtgärder genomförts, exempelvis har 

nyhetsbrev inrättats och informationen på institutionens hemsida har setts över. 

I våras hade institutionen särskilt möte med anledning av Corona. Uppföljning genomfördes 

under september och ytterligare en planeras inom kort. Personalen har haft möjlighet att ta hem 
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kontorsstol, datorskärm etc. för att säkra en god fysisk arbetsmiljö. Överlag anser flertalet 

medarbetare att omställningen har gått bra enligt de uppföljningar som har gjorts. 

Utvecklingssamtal hålls med samtliga anställda varje år. 

Samverkan med Personalavdelningen 

Det finns utsedd kontaktperson hos Personalavdelningen som stöttar institutionen. Samverkan 

fungerar bra och institutionen får ett bra stöd när behov uppstår. 

6.3 Bisysslor 

Lärarkategorin.10 Enligt det s.k. lärarundantaget, uppmuntras lärare vid universitet och 

högskolor att ha bisysslor inom sitt ämnesområde, s.k. FoU (forskning och utveckling) 

bisysslor. Lärarna kan även ha andra typer av ämnesanknutna bisysslor, som fortsatt 

undervisning mm. Lärarna har ett förordningskrav att hålla sina arbetsgivare uppdaterade om 

sina ämnesanknutna bisysslor och lärosätet har kravet att dokumentera dessa bisysslor så att det 

går att följa de enskilda lärares bisysslor.  

För att lärosätet kan dokumentera varje lärares bisysslor så att bisysslor kan följas, krävs det att 

även de som inte har bisysslor bekräftar att de inte har bisysslor. Detta framgår också i SU:s 

föreskrifter/informationsmaterial för bisysslor.  83%  av institutionens lärare rapporterade att 

de har eller inte har bisysslor år 202011. Av de lärare som rapporterade, hade hälften bisysslor 

och andra hälften inga bisysslor. 

Hela personalen. Prefekten/avdelningschefen kan besluta att be hela personalen på 

institutionen att rapportera om bisysslor. Enligt uppgift har prefekten på institutionen bett hela 

personalen att rapportera om bisysslor 2020. 56% av samtliga anställda med månadslön (lärare, 

forskare, doktorander, TA-personal) har svarat att de har eller inte har bisysslor 2020. 

Praxis på institutionen har varit att prefekten godkänner personalens bisysslor. Prefekten också 

påminner och följer upp att alla lärare rapporterar sina ämnesanknutna bisysslor /eller att de har 

inga.  Den nya prefekten följer samma praxis, stf.prefekten gör det vid prefektens frånvaro. 

IR:s bedömning 

Granskningen har inte visat på några brister i rekryteringsprocessen och i arbetsmiljöarbetet.  

                                                      
10 Lärarkategorin : Professorer (alla, kallade, befordrade, gäst osv), lektorer (alla), adjunkter (alla), 

lärare (alla), forskarassistenter (ej forskningsassistenter). Även timlärare, som dock ej har behörighet att 

anmäla bisysslor i Primula på SU.  
11 Enl. Primularapport ”bisysslor lärare m.fl.” per 2020-12-31 
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IR anser att lärarnas rapportering av bisysslor på institutionen fungerar och är det utmärkt om 

institutionen siktar mot ännu högre rapporteringsgrad, ”till 100%” som stf. prefekt utryckte det. 

 

7. Säkerhet, inklusive IT- och informationssäkerhet 

Säkerhetsorganisation 

En tjänsteman innehar rollen som IT-samordnare, och är även inköpskoordinator på 

institutionen avseende inköp av teknisk utrustning. Rollen som IT-samordnare omfattar 

generellt stöd till institutionen avseende frågor som rör teknisk utrustning i form av datorer, 

mobiltelefoner etc. Tjänstemannen arbetar ca 25% mot aktuell institution och övriga 75% av 

tjänsten består av motsvarande roll på en annan institution. 

Institutionens ekonomihandläggare innehar rollen som säkerhetsansvarig. Arbetet sker med 

stöd från institutionens IT-samordnare. 

7.1 Informationssäkerhet 

Regelverket ”MSB12 föreskrifter om statliga myndigheters informationssäkerhet” (MSBFS 

2020:6) och SU:s ledningssystem för informationssäkerhet (SULIS) ställer krav på ett 

riskbaserat och systematiskt informationssäkerhetsarbete över tid.  Enligt regelverken ska 

universitetets viktiga informationstillgångar, exempelvis forsknings- och utbildningsdata, 

hanteras på sådant sätt att det går att säkerställa att de skyddas mot obehörig åtkomst, felaktiga 

förändringar och att de finns tillgängliga då de behövs.  

En förutsättning för att kunna bedriva ett ändamålsenligt och effektivt informationssäkerhets-

arbete är att viktig information inom institutionen klassificeras av chef eller motsvarande (t.ex. 

objektsägare/informationsägare) utifrån aspekterna konfidentialitet, riktighet och tillgänglighet. 

Utifrån denna klassificering ska sedan ändamålsenliga skyddsåtgärder utformas, exempelvis 

administrativa rutiner, utbildning av medarbetare, brandväggar, behörighetskontroller, 

skalskydd etc. Enligt uppgift har institutionen inte klassificerat sina informationstillgångar i 

enlighet med de externa och interna krav som finns . Internrevisionens intervjuer indikerar även 

att det saknas tydlig ansvarsfördelning för det systematiska informationssäkerhetsarbetet över 

tid. 

Vidare ställer MSB:s föreskrifter krav på att utveckla och upprätthålla kompetens hos egen 

personal avseende informationssäkerhet genom utbildning, informationsinsatser och övning. På 

SU:s medarbetarwebb finns en webbaserad grundutbildning i informationssäkerhet som är 

tillgänglig för samtliga medarbetare. Syftet med utbildningen är att höja medarbetarnas 

                                                      
12 Myndigheten för samhällsskydd och beredskap 
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generella medvetenhet kring de krav som finns på informationssäkerhet i det löpande arbetet. 

Genomförda intervjuer visar att institutionen inte gör någon uppföljning av om medarbetare har 

genomgått denna utbildning.  (Internrevisionen noterar att utbildningen inte är obligatorisk 

enligt SU:s interna regelverk.) Internrevisionen har heller inte kunnat verifiera att någon annan 

typ av utbildning, informationsinsats eller övning avseende informationssäkerhetsarbetet har 

genomförts. 

7.1.1 Dataskyddsförordningen/Personuppgiftsbehandlingar 

Internrevisionens intervjuer visar att institutionen inte har etablerat tydlig ansvarsfördelning och 

administrativa rutiner som säkerställer ett systematiskt arbete utifrån Dataskyddsförordningens 

krav. Institutionen har själva identifiera att det finns behov av att stärka arbetet utifrån 

Dataskyddsförordningen. 

Enligt uppgift har institutionen ingen aktuell och fullständig registerförteckning över 

förekommande personuppgiftsbehandlingar. Alla organisationer som samlar in eller använder 

personuppgifter ska enligt Dataskyddsförordningen ha en korrekt och 

fullständig förteckning som klargör: 

o vilka personuppgifter vi behandlar 

o var personuppgifter lagras 

o var personuppgifter kommer ifrån 

o den rättsliga grunden för behandling. 

Enligt Dataskyddsförordningen är det även ett krav att alla anställda ska utbildas i dataskydd. 

På SU:s medarbetarwebb finns en webbaserad grundutbildning även avseende dataskydd, på 

samma sätt som för informationssäkerhet, som är tillgänglig för samtliga medarbetare. Syftet 

med utbildningen är att höja medarbetarnas generella medvetenhet kring de krav som finns på 

hantering av personuppgifter i det löpande arbetet. Genomförda intervjuer visar att institutionen 

inte gör någon uppföljning av om medarbetare har genomgått denna utbildning.  

(Internrevisionen noterar att utbildningen inte är obligatorisk enligt SU:s interna regler.) 

Internrevisionen har heller inte kunnat verifiera att någon annan typ av utbildning, 

informationsinsats eller övning avseende informationssäkerhetsarbetet har genomförts. 

7.2 IT-säkerhet  

Institutionen har nästan uteslutande SUA-datorer idag vilket ger en grundläggande IT-säkerhet 

i form av exempelvis virusskydd, automatisk back-up etc. och även ger tillgång till stöd från 

den centrala IT-avdelningen. Vidare använder institutionen endast centralt förvaltade system, 

inga egna IT-system har upphandlats.  
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Delar av personalen använder Huawei telefoner idag. Institutionen köper dock inte längre in 

Huawei telefoner av säkerhetsskäl utan ersätter med befintliga Nokia telefoner, alternativt köper 

in andra upphandlade telefoner, allteftersom behov av ny telefon uppstår. 

Inga dataintrång eller andra incidenter har förekommit enligt uppgift. 

7.3 Fysisk säkerhet 

Institutionen har under de senaste åren vidtagit flera åtgärder för att stärka den fysiska 

säkerheten i lokalerna, exempelvis har larm installerats och film har klistrats på alla fönster. 

Övergripande ansvar för skalskydd åligger Fastighetsavdelningen (FA). Institutionen har en 

utsedd lokalansvarig på FA. Inom kort ska en brandskyddsrond göras. Alla dessa typer av 

kontroller planeras och styrs av FA. 

Inga inbrott/stölder har förekommit under de senaste åren. 

Säkerhet – IR:s bedömning 

Internrevisionens granskning visar på brister i institutionens systematiska 

informationssäkerhetsarbete. Informationsklassning av viktig information har ej gjorts i 

enlighet med gällande regelverk, vilket är en grundläggande förutsättning för att kunna säkra 

god informationssäkerhet på ett effektivt och ändamålsenligt sätt i den löpande verksamheten. 

Vidare visar granskningen att registerförteckningar ej har upprättats i enlighet med 

Dataskyddsförordningens krav. 

Internrevisionen noterar även att krav enligt externa regelverk på utbildning av medarbetare ej 

säkras. SU tillhandahåller kostnadsfria online-utbildningar avseende informationssäkerhet och 

dataskydd och Internrevisionen ser att dessa befintliga webbutbildningar skulle kunna vara en 

viktig del i institutionens kompetensutveckling inom båda dessa områden. Intervjuer indikerar 

dock att kännedomen om dessa utbildningar är låg. Det sker heller ingen uppföljning  av om 

institutionens medarbetares har genomfört dessa utbildningar. Någon annan typ av utbildning 

avseende informationssäkerhet och dataskydd har inte kunnat verifieras i samband med 

granskningen. 

 

8. Lokalförsörjning 

Institutionen sitter idag i gamla lokaler som inte är yteffektiva enligt uppgift. En flytt till Frescati 

kommer att ske när annan verksamhet flyttar till Albano, detta ligger dock flera år fram i tiden. 

Institutionen har sagt upp vissa lokaler inför 2021 pga. den ekonomiska situationen, avser främst 

en stor bokdepå. Institutionen bedömer att arbetssätten sannolikt kommer att förändras framöver 
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vilket på sikt kan generera ett minskat lokalbehov. Institutionen vill dock inte göra några 

permanenta förändringar i dagsläget då slutliga bedömningar avseende lokalbehov är svåra att 

göra under pågående pandemi. 

Institutionen hyr inte ut några lokaler i andra hand. 

En mindre renovering gjordes före sommaren. Institutionen planerar inga renoveringar 

kommande år men kommer att säga upp ytterligare lokaler till nästa år. 

Lokalförsörjning – IR:s bedömning 

Internrevisionens granskning har inte visat på några väsentliga brister. 

 

9. Hantering av tentafusk 

Tydlig och komplett information till studenterna är den viktigaste förebyggande åtgärden mot 

tentafusk. Information om reglerna, om plagiat och otillåtet samarbete och om konsekvenserna 

av misstänkt försök till tentafusk. Att informationen har nått studenterna och det har förståtts 

korrekt behöver också säkras.  

Institutionen har haft ett gemensamt informationsdokument (i s.k. Kursinformationshälfte) på 

alla kursbeskrivningar om formalia, tentafusk, plagiat med exempel mm och länkar till hur 

referenser bör skrivas samt länkar till SU:s styrdokument om  tentamensregler och 

disciplinärenden. Institutionen håller på nu att lägga denna information  i studieplatformen 

Athena. Under den gradvisa flytten av information till Athena, har de haft blivit litet olika 

mellan ämnena/kurserna tror stf.prefekt och säger att  de kommer att se till att det finns ett 

institutionsgemensamt och uppdaterat dokument som läggs in på alla Athena-sidor, så att det 

finns med från början på varje kurs. Detta kommer också att informeras på institutionens nästa 

personalmöte. 

Information till studenter ska även tas upp muntligt menar institutionsledningen, även om det 

kanske inte sker till hundra procent än, men ledningen kommer att fortsätta att ta upp detta.   

Att köra inlämningsuppgifter genom Urkund är den viktigaste upptäckande åtgärden mot 

tentafusk, eftersom 80% av tentafusk på SU består av plagiat och otillåtet samarbete13. Enligt 

stf.prefekt används Urkund på institutionen och prefekten kommer att ta upp detta på 

personalmöte igen och starkt rekommendera att Urkund alltid ska användas på institutionen. 

                                                      
13 Dnr: SU FV-1.1.6-0295-20 ”Tentafusk – försök att vilseleda vid prov”, Internrevisionens 

revisionsrapport 
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Rollerna kring hantering av ett upptäckt misstänkt fall av tentafusk på institutionen har varit 

något oklara, exempelvis vem på institutionen är ansvarig för disciplinärenden. En ansvarig för 

disciplinärenden vid tentafuskärenden har som uppgift att utreda om det ligger en grundad 

misstanke till försök att vilseleda i prov i fallet som har upptäckts och därefter göra en anmälan 

till rektorn/disciplinnämnden som beslutar om ärendet. Inga tydliga beslut eller delegation om 

vem är institutionens ansvarig för disciplinärenden hade tagits under den tidigare ledningen. 

Institutionens studierektorer (vilka är TA-personal) har hanterat ärenden i samarbete med den 

externa prefekten .  Det finns en viss risk när flera personer, ansvariga för olika kurser, är 

ansvariga att de har olika kriterier för utredning om grundat misstanke åligger. Den nya 

ledningen kommer att ändra detta så att  prefekten kommer att vara institutionens ansvarig för 

disciplinärenden.   

Institutionen har anmält ett ärende om tentafusk till rektorn år 2020. Inga anmälda ärenden om 

tentafusk åren 2018 - 2019.   

Tentafusk - IR:s bedömning 

Både informationen till studenter och att ledningen strävar efter att ytterligare förbättra och 

uniformera informationen samt att den också alltid ges muntligt, anser IR är bra. Likaså att  

Urkund används på institutionen och att dess användning påminns om vid kommande 

personalmöten. Rollerna kring hantering av ett upptäckt misstänkt fall av tentafusk på 

institutionen har varit något oklara, vilket kan ha påverkat anmälningar till rektor. Nu är 

institutionen i färd att förtydliga rollerna, vilket IR ansåg behövdes.  
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Bilaga 1 

Sammanställning av internrevisionens iakttagelser och 

rekommendationer 

# IAKTTAGELSE RISK REKOMMENDATION 

1 Institutionen har mycket 
ansträngt ekonomi med 
stort ackumulerat 
underskott. Även år 2021 
budgeteras ett underskott. 
Institutionen är väl 
medveten om situationen 
och har redan under förra 
ledning beslutat en rad 
åtgärder för att förbättra 
ekonomin samt haft 
diskussioner med 
fakulteten. 

Institutionen fick ny ledning 
HT 2020; prefekt, stf. 
prefekt och administrativ 
chef. 

• Risk att de beslutade 
åtgärderna inte räcker för att 
vända utvecklingen. 
 

Fortsätt att följa upp 
resultatet och 
resultatutvecklingen 
noggrant och värdera de 
beslutade åtgärdernas 
effektivitet samt vidta nya 
åtgärder vid behov. 

 

Fortsätt löpande dialog med 
fakulteten. 

2 Stickprovsgranskning av 
representationskostnader 
via fakturor/utlägg visade 
att det i flera fall saknas 
fullständiga underlag där 
det framgår exempelvis 
syfte, deltagarlistor mm.  
För resekostnader framgick 
inte resans syfte 
/verksamhetsanknytning. 

Attest och utanordning är 
en kontrollåtgärd som ska 
säkra bl.a. för att kostnaden 
är korrekt och 
informationen komplett. 

• Risk för oegentligheter. 
Möjlighet att belasta SU:s 
redovisning med privata 
levnadskostnader, utan att det 
upptäcks, ökar om det inte 
ställs tydliga krav på 
fullständiga 
underlag/förklaringar till 
verifikationen. 

• Risk för förtroendeskada vid 
fall eller misstanke om 
oegentlighet. 

• Risk för felaktig kontering och 
därmed en missvisande 
redovisning, om 
varans/tjänstens tänkta 
användning/syfte inte framgår 
på verifikationen. 

Skapa rutin som säkrar 
kvalitetskontroll vid attest 
och utanordning av 
fakturor/ utlägg så att 
underlag och beskrivning 
inte saknas. 

3 God intern styrning och 
kontroll för att skydda SU:s 
tillgångar förutsätter bl.a. en 
effektiv rutin för 
utrangering. 

Institutionen har inte en 
tydlig rutin för utrangering; 

• Risk för oegentligheter om det 
inte finns en tydlig rutin för 
utrangering av anläggningar 
och SFI 

Skapa tydlig rutin för 
utrangering av anläggningar  
inklusive SFI som 
säkerställer enhetlig 
hantering. 
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till vem ska personalen 
vända sig gällande 
utrangering av anläggningar 
inkl. SFI. 

Informera personalen om 
rutinen. 

4 Informationsklassning av 
viktig information har ej 
gjorts i enlighet med 
gällande regelverk. 

• Risk att institutionens 
systematiska 
informationssäkerhetsarbete 
inte kan ske på ett effektivt 
och/eller ändamålsenligt sätt.  

• Risk att brister i det 
systematiska 
informationssäkerhetsarbetet 
resulterar i att viktig 
information förloras, 
förvanskas eller kommer i 
orätta händer.  

• Risk för förtroendeskada.  

Etablera tydlig 
ansvarsfördelning, 
tillsammans med praktiska 
arbetssätt/rutiner, som 
säkerställer ett systematiskt 
informationssäkerhetsarbete 
över tid i enlighet med 
gällande regelverk. 

5 Registerförteckningar över 
personuppgiftsbehandlingar 
har ej upprättats i enlighet 
med Dataskydds-
förordningens krav. 

• Risk att bristande 
regelefterlevnad orsakar 
vitesföreläggande. 

• Risk att personuppgifter inte 
hanteras på ett säkert sätt och 
kan förloras eller hamna i 
orätta händer. 

• Risk för förtroendeskada. 

Etablera tydlig 
ansvarsfördelning, 
tillsammans med praktiska 
arbetssätt/rutiner, som 
säkerställer att 
Dataskyddsförordningens 
krav efterlevs. 

6 Medarbetares 
genomförande av SU:s 
online-utbildning avseende 
informationssäkerhet och 
Dataskyddsförordningen 
följs ej upp.  

• Risk att viktig information 
och/eller personuppgifter inte 
hanteras på ett säkert sätt pga. 
att medarbetare inte har en 
grundläggande kompetens och 
medvetenhet om regelverk 
avseende informations-
säkerhet/Dataskydd. 

Säkerställ att de 
medarbetare som hanterar 
viktig information och/eller 
personuppgifter i sitt arbete 
har nödvändig medvetenhet 
och kompetens för att säkra 
regelefterlevnad.  

För grundläggande 
kunskaper inom både 
informationssäkerhet och 
Dataskydd tillhandahåller 
exempelvis SU kostnadsfria 
online-utbildningarna. 
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Ekonomisk uppföljning av Stockholms universitet – 
Tertial 1 2021  

Sammanfattning 

– Universitetets ekonomiska utfall efter tertial 1 uppvisar ett underskott om -152 mnkr 
att jämföras med ett underskott om -205 mnkr för samma period 2020.  
 

– Covid-19-pandemin har fortsatt att påverka universitetets ekonomi även första 
tertialet 2021. Påverkan hade inte hunnit bli så stor förra året samma tid, varför 
kostnaderna under tertial 1 i år är lägre, då hela tertialet har påverkats i år. Framför 
allt är det reserelaterade kostnader som är fortsatt låga, liksom kostnader för 
konferenser och personalutbildning. Avsättningen till semesterlöneskulden har dock 
hittills varit högre än förra året samma tid, då färre semesterdagar har tagits ut under 
årets första månader. Hur verksamheten kommer att påverkas under resten av året är 
ännu osäkert. 
 

– Utfallet för helåret 2021 uppskattas landa på ett underskott kring 150 mnkr, med 
hänsyn tagen till produktionen inom utbildning på grundnivå och avancerad nivå (se 
nedan). Detta kan jämföras med utfallet 2020, som blev ett underskott om 205 mnkr, 
och tidigare lagd budget som summerade till -250 mnkr för 2021. Universitetets 
prognos ligger nu i nivå med den prognos som lämnades i budgetunderlaget. Lagd 
prognos bör dock så här tidigt på året mer ses som en riktning än ett absolut belopp, 
då det finns stora osäkerheter, i år framför allt kring de fortsatta effekterna av Covid-
19-pandemin på universitetets ekonomi.  
 

– Personalkostnaderna har ökat med 57 mnkr (4 procent) jämfört med första tertialet 
2020. Årets lönerevision innebär en genomsnittlig ökning om 3,2 procent, ca 25 
mnkr. Denna ökning är uppbokad som en kostnad i det centrala utfallet eftersom 
ökningen gäller från januari men inte betalas ut förrän i maj. Pensionskostnaderna 
har ökat med ca 10 mnkr och avsättningen till semesterlöneskulden med ca 15 mnkr, 
jämfört med förra året vid samma tid. Antalet årsarbetare har minskat, men endast 
marginellt, med ca 4 årsarbetare. 
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– Den senaste prognosen för utbildning på grundnivå och avancerad nivå som lämnats 
till regeringen gjordes i april. I denna beräknas universitetet producera något mer än 
takbeloppet för 2021. Detta är en förbättring jämfört med tidigare prognos som 
indikerade en underproduktion motsvarande ca 30 mnkr. 
 

 

Uppskattning av ekonomiskt utfall för Stockholms universitet 2021 

I tertialrapporten har fakulteterna och universitetsförvaltningen lämnat in en uppskattning av 
hur det ekonomiska utfallet kommer att se ut för helåret 2021. Efter en central 
sammanvägning och bedömning visar prognosen för universitetet som helhet att förväntat 
ekonomiskt resultat för året bör kunna bli ett underskott kring 150 mnkr (att jämföra med 
helårsutfallet 2020 som uppgick till -86 mnkr och budget för i år som summerade till -250 
mnkr).  

Prognosen för helåret visar samma underskott som utfallet efter första tertialet. Det är inte 
ovanligt historiskt att resultatprofilen ser ut på detta sätt över året. Anledningarna till att 
prognosen inte visar ett växande underskott är flera. Bland annat påverkar avsättningen till 
semesterlöneskulden första tertialets resultat negativt, samtidigt som en stor del av de externa 
intäkter, som med största sannolikhet kommer att beviljas senare under året, finns med i 
prognosen. I år finns också vårändringsbudgetens tillskott av medel inom 
forskningsverksamheten som påverkar resultatet positivt under andra halvåret. Det finns dock 
många osäkerhetsfaktorer i de prognoser som lämnats, och därmed även i den sammanvägda 
prognosen för universitetet, då det fortfarande är tidigt på året. Osäkerheten avser inte minst 
vilken påverkan pandemin kommer att ha under resten av året. Faktorer som haft positiv 
påverkan jämfört mot budget på i stort sett alla prognoser, utöver effekter av pandemin, är 
prognostiserade prestationer mot takbeloppet samt omfattningen av externt finansierad 
verksamhet.  
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Arbetet med att nå ekonomi i balans 

Områdena och förvaltningen arbetar aktivt med att nå balans i ekonomin till 2023, enligt det 
beslut som rektor tog i april 2020. Det är dock svårt att säga hur mycket av den förbättrade 
ekonomin som beror på strategiska åtgärder för att nå detta, och hur mycket som är en följd av 
pandemins påverkan på verksamheten. I beslutet definieras begreppet ekonomi i balans med 
att intäkter och kostnader balanserar på områdesnivå, och att områdenas årliga utfall varken är 
ett underskott eller överskott. Även förvaltningen har fått ett effektiviseringsuppdrag för att 
minska sina kostnader.  

Den humanvetenskapliga områdesnämnden arbetar vidare med åtgärder för att området ska nå 
ekonomi i balans. De flesta av åtgärderna genomförs på fakultetsnivå, beroende på 
fakulteternas olika ekonomiska förutsättningar och utmaningar, men områdesnämnden 
initierar även samordnade aktiviteter. Åtgärder så som kapitalgenomgång och analys av 
ackumulerat kapital, granskning av ej förbrukade bidragsmedel och genomgång av 
bemanningsplaner kommer genomföras inom den närmaste tiden. 

Humanistiska fakulteten har efter tertial 1 ett fortsatt negativt ackumulerat myndighetskapital, 
-68 mnkr. Fakulteten har under våren gjort institutionsbesök och institutionerna uppdaterar 
sina åtgärdsplaner utifrån den plan som gjordes förra året. Fakultetsledningen har gått ut med 
att institutionerna ska vara återhållsamma med att anta nya doktorander på anslagsmedel. 
Bemanningsplaner ses över och man är försiktig med nya tillsvidareanställningar.  

Samhällsvetenskapliga fakultetens ackumulerade myndighetskapital efter tertial 1 är  
383 mnkr. Det finns också mycket oförbrukade bidragsmedel inom fakultetens institutioner, 
en granskning av dessa medel kommer att genomföras av ledningen för att därefter vidta 
åtgärder för en ökad förbrukning av dessa. 

Juridiska fakulteten har efter tertial 1 ett ackumulerat myndighetskapital som uppgår till 29 
mnkr. Arbetet fortsätter för att uppnå långsiktig ekonomi i balans; långsiktig dimensionering 
av utbildningsuppdraget mot årets och kommande års takbelopp, försök att stärka den 
externfinansierade forskningen och att långsiktigt planera för behov av bemanning och en 
långsiktig ekonomisk planering.  

Det naturvetenskapliga området har ett ackumulerat myndighetskapital som efter tertial 1 
uppgår till 175 mnkr. Områdesledningen har även under 2021 genomfört dialoger med 
samtliga områdets institutioner och centra om ekonomifrågor och långsiktiga planer för att nå 
en ekonomi i balans senast 2023. Institutioner och centra arbetar med att uppnå ekonomi i 
balans och kortsiktiga åtgärder som har haft effekt på det ekonomiska utfallet är att ha 
avvaktat med rekryteringar till en senare tidpunkt. Ett långsiktigt mål är att ha ett överskott 
som motsvarar 5 procent av omsättningen. Institutionerna har påbörjat arbetet med att minska 
antal internfinansierade doktorander och har inga internfinansierade postdoktorer. För att möta 
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de kraftigt höjda lokalkostnaderna har några av institutionerna under 2021 sagt upp lokaler, 
detta arbete fortsätter. 

Även universitetsförvaltningen arbetar aktivt med att nå en ekonomi i balans, utifrån 
uppdraget från rektor. Dels har omfattande besparingar gjorts inför 2021, vilket syns när man 
ser till utfall jämfört med samma period föregående år. Kostnaderna är oförändrade trots 
ökade hyresnivåer och ett ökat lönekostnadspåslag. Kostnader ses även över löpande och alla 
avdelningschefer är medvetna om det uppdrag som finns till förvaltningen att minska sina 
kostnader. I de fall som tertial 1 visar på större påverkbara avvikelser mot budget diskuteras 
detta med avdelningschefen. Inför 2022 pågår en budgetprocess med uttalat mål att minska 
förvaltningens kostnader ytterligare i enlighet med beslutet om ekonomi i balans.  

I diagrammet nedan finns jämförelser hur ekonomin utvecklats det senaste året. Där visas hur 
helårsutfallet 2020 förhåller sig till budget och prognos för helåret 2021, liksom utfall efter 
tertial 1 2021. 
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Kommentarer till resultaträkning  

Det ekonomiska utfallet per 30 april 2021 uppvisar ett underskott om -152 mnkr att jämföras 
med ett underskott om -205 mnkr för samma period 2020. Både intäkter och kostnader är 
högre per den 30 april 2021 jämfört med samma period 2020. Intäkterna ökade med 81 mnkr 
(4,6 %) medan kostnaderna ökade med 28 mnkr (1,4 %) jämfört med samma period 2020. 

Intäkter 
 
Anslagsintäkter 
Anslagsintäkterna har ökat med 66 mnkr till 1 231 mnkr (1 165 mnkr). Ökningen av 
intäkterna av anslag, utöver pris- och löneomräkningen (PLO), förklaras av den fortsatta 
utbyggnaden av utbildning på grundnivå och avancerad nivå. 

Intäkter av uppdrag och övriga avgifter 
Intäkter av uppdrag och övriga avgifter har minskat med 9 mnkr till 108 mnkr som en 
konsekvens av pandemin. Uppdragsutbildningen minskar med 11 mnkr, medan 
uppdragsforskningen minskar med 2 mnkr. Övriga avgifter har ökat med 9 mnkr, till största 
delen skillnader i periodisering mellan åren. 

Intäkter av bidrag 
Bidragsintäkterna har ökat med 22 mnkr (4,5 %) jämfört med samma period 2020 och 
ökningen beror på en något ökad aktivitet i den bidragsfinansierade forskningsverksamheten. 
De ökade bidragsintäkterna motsvaras av ökade kostnader.  
 
Kostnader 
Personalkostnader 
Totala personalkostnader (inklusive avsättning till semesterlöneskulden1) har under första 
tertialet 2021 ökat med 57 mnkr till 1 490 mnkr. Det motsvarar en kostnadsökning med 4 
procent. 
 
Antalet årsarbetskrafter har minskat med 4 årsarbetare jämfört med tertial 1 förra året. Det är 
den administrativa personalen som minskat i antal inom alla fakulteter och förvaltningen, 
medan antalet lärare, forskare och forskarstuderande har ökat.  

Det som påverkat personalkostnadsutfallet är framför allt lönekostnadsökningar och en ökning 
av pensionskostnader. Dessutom ökar semesterlöneskulden och därtill hörande 
pensionskostnader.  
2021 års lönerevision resulterade i en genomsnittlig löneökning om ca 3,2 procent. Kostnader 
avseende förmånsbestämd ålderspension ökar med 10 mnkr till 146 mnkr jämfört med första 

                                                      
1 Kostnaden för semester är högre under första halvåret med anledning av att intjänandet av semester är 
större än uttaget av semester. På helårsbasis bör intjänande och uttag vara lika stort. 
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tertialet 2020. SPV:s prognos förutspår att kostnaden för förmånsbaserad pension kommer att 
uppgå till 442 mnkr för 2021.  
Kostnaden för förändringen av semesterlöneskulden inklusive sociala avgifter har ökat med 
15 mnkr till 145 mnkr jämfört med samma period 2020. Det lägre semesteruttaget är med stor 
sannolikhet en konsekvens av covid-19-pandemin.  
En annan effekt av pandemin som syns inom personalkostnaderna är generellt minskade 
kostnader för externa utbildningar, traktamenten, friskvård och personalvård. 
 
Lokalkostnader  
Lokalkostnaderna har minskat med 3 mnkr (1,2 procent) jämfört med tertial 1 2020 och 
uppgår nu till 255 mnkr. Kostnaderna för lokalhyra uppgår till 231 mnkr, vilket är en ökning 
med 8 mnkr (3,6 procent) jämfört med förra året. Främst avser ökningen Albano, där 
inflyttning nu sker successivt, och att befintliga hyreskontrakt har omförhandlats, samt en 
indexuppräkning av dessa hyreskontrakt.  

Övriga kostnader 
Driftskostnaderna har minskat med 31,2 mnkr (-14,1 %) jämfört med samma period 2020. Det 
är en nettoeffekt av en minskning av resekostnaderna inom samtliga verksamheter och övriga 
kostnader samt en ökning av köpta tjänster, främst kostnaden för VFU.  
 

Kommentarer till vissa poster i balansräkningen 

Balansomslutningen har ökat med 287 mnkr jämfört med samma period föregående år, vilket 
innebär att universitetets tillgångar har ökat i omfattning med 287 mnkr. 

Anläggningstillgångar 
Materiella anläggningstillgångar uppvisar en ökning mot föregående period om sammanlagt 
82 mnkr kronor. Förbättringsutgifter på annans fastighet ökar med 59 mnkr och avser främst 
Albano.  

Maskiner, inventarier och installationer ökar med 33 mnkr jämfört med 2020 och ökningen 
avser främst anskaffningar av investeringar i bland annat forskningsinfrastruktur som 
solteleskopet på kanarieön La Palma och forskningsfartyg i Askö. Värdet av årets pågående 
nyanläggningar uppgår till 55 mnkr, varav av ca 30 mnkr avser kostnader inom Albano för 
bland annat olika teknik- och säkerhetslösningar.  

Kortfristiga fordringar  
Kortfristiga fordringar har ökat med 28 mnkr varav kundfordringar hos andra myndigheter 
ökat med 30 mnkr och övriga fordringar med ca 15 mnkr.  
 
Periodavgränsningsposter  
Förutbetalda hyreskostnader är den enskilt största förutbetalda kostnaden och uppgick per 
april 2021 till 100,5 mnkr vilket är i linje med samma period 2020. Upplupna kostnader har 
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ökat med totalt 92,7 mnkr och uppgår per sista april till 456 mnkr. Ökningen förklaras av att 
upplupna löner, semesterlöneskulden och löneavgifter tillsammans har ökat med ca 63 mnkr 
och att upplupna kostnader för hyra för Albano hus 3 och AlbaNova tillkommit med ca 20 
mnkr.  

Avräkning mot statsverket  
På grund av överproduktion under 2020 minskade universitetets anslagssparande med 34 mkr 
och avräkning mot statsverket uppgår till 122 mnkr per den 30 april 2021. 

Oförbrukade bidrag  
Oförbrukade bidrag har ökat med 183 mnkr  (13%) jämfört med förra året. De oförbrukade 
bidragen består till största delen av medel från Vetenskapsrådet och från Kammarkollegiet.  

Myndighetskapital  
Årets kapitalförändring enligt resultaträkningen efter tertial 1 2021 uppgår till -152 mnkr. Vid 
ingången av året hade Stockholms universitet ett positivt myndighetskapital om 794 mnkr.  

Statskapitalet har ökat med 1,3 mnkr i år och avser andelar i holdingbolaget. Med hänsyn till 
förändring av både statskapital och årets kapitalförändring uppgår det ackumulerade 
myndighetskapitalet till 644 mnkr per sista april 2020. 

Investeringar och lån i Riksgälden  
Stockholms universitet har 2021 en låneram på 890 mnkr enligt regleringsbrev för 2021, och 
utnyttjade vid ingången av året 541 mnkr av denna. Per sista april 2021 uppgår lånen i 
Riksgälden till 555 mnkr, och kommer att successivt öka i takt med att kommande 
investeringar avseende lokalförsörjningen genomförs enligt plan. En prognos över utnyttjande 
av låneramen 2021 lämnades till departementet i april. Sammantaget bedöms universitetets 
lånebehov 2021 vara i stort sett oförändrat jämfört med den prognos som lämnades i 
budgetunderlaget, som uppgick till 770 mnkr för 2021, det vill säga 120 mnkr lägre än 
beviljad låneram. 
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Utbildningsproduktion i förhållande till takbelopp  

Stockholms universitet lämnade i april prognos till regeringen över beräknat utfall för anslaget 
till utbildning på grundnivå och avancerad nivå för perioden 2021–2024. Prognosen för 2021 
pekar mot en produktion något över takbeloppet. I prognosen är det tillkommande anslaget för 
sommarkurser som aviserades i vårändringsbudgeten inkluderat. Det innebär ett högre utfall 
än tidigare prognos, från oktober 2020, som pekade mot en underproduktion på drygt 
30 mnkr. Att utfallet beräknas bli högre beror bland annat på att antagningen till höstterminen 
2020 kunde utökas betydligt mer än väntat. Även utfallet inom de särskilda 
utbildningssatsningarna blev högre än beräknat och vissa av satsningarna – utökning inom 
program – påverkar även 2021.  

Tillgängliga medel och prognos för Stockholms universitet 2021–2024 
Stockholms universitet kan, utöver beslutat takbelopp på 1 957 mnkr, under 2021 även 
disponera 10 mnkr för den ovan nämnda satsningen på sommarkurser samt 4 mnkr av 
bidragsmedel från 2020 för behörighetsgivande utbildning (naturvetenskapligt basår). Av 
takbeloppet kan 23 mnkr användas för kurser som främjar livslångt lärande, där ersättningen 
är högre. Universitetet får för denna satsning avräkna medel per helårsstudent motsvarande 
summan av ersättningen för en helårsstudent och en helårsprestation. Slutligen har 
universitetet ett anslagssparande på 122 mnkr som kan utnyttjas för att få full ersättning vid 
eventuell överproduktion.  

Prognosen visar på att produktionen på helårsbasis kommer att vara ca 600 helårsstudenter 
högre än 2020. Universitetet har emellertid fått ett kraftigt höjt takbelopp varför utfallet 
beräknas ligga endast något över takbeloppet. Prognosen baseras på att utfallet av 
helårsstudenter fram till och med 15 april 2021 var betydligt högre än för samma period 2020 
(även om det är viktigt att betänka att den stora ökningen av helårsstudenter 2020 skedde 
under höstterminen) och att Stockholms universitet i år har något fler sökande till 
höstterminen än 2020. I prognosen har också vägts in hur utökad antagning tidigare år 
beräknas påverka utfallet kommande år.  

Under kommande år kommer takbeloppet att sänkas i takt med att de särskilda 
utbildningssatsningarna fasas ut. Överproduktionen beräknas då öka, för att 2024 uppgå till ca 
75 mnkr. Planen är att långsamt anpassa utbudet till takbeloppet för att undvika en alltför 
kraftig inbromsning och därmed underproduktion. Det finns vissa osäkerhetsfaktorer i 
prognosen, bland annat hur mycket den ökade antagningen 2020 kommer att påverka årets och 
kommande års utfall, hur omfattande antagningen till höstterminen 2021 blir och hur 
arbetsmarknadsläget kommer att utvecklas de kommande åren. Om prognosen slår in, räcker 
anslagssparandet till och med 2023. 
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Bilaga till tertialrapport 1 2021 till styrelsen: 
Ekonomiskt resultat för fakulteter, universitets-
förvaltning och centrala medel 

Humanistiska fakulteten  

 

Det ekonomiska utfallet efter tertial 1 2021 för Humanistiska fakulteten uppgick till -35 mnkr, 
att jämföras med -52 mnkr för motsvarande period förra året. Fakulteten har i år erhållit 15 
mnkr i extra takbelopp för regeringens satsningar på utbildning, vilket innebär att 
anslagsintäkterna blir högre i år än 2020. Institutionerna kommer enligt prognos också att nå 
sina takbelopp, så man räknar inte med någon återbetalning av anslag. Personalkostnaderna 
ligger på samma nivå som förra året, då lönerevisionen inte belastat resultatet på fakultetsnivå 
ännu, samtidigt som institutionerna varit återhållsamma med anställningar på grund av det 
ekonomiska läget. Driftkostnaderna ligger lägre jämfört med förra året, då pandemin påverkat 
utfallet hela perioden i år till skillnad från förra året. Skillnaden avseende lämnade medel 
beror på en annan periodicitet i en transferering, något som inte påverkar helårsresultatet. 

Fakultetens budget uppgår för första tertialet till -30 mnkr och för helår till -63 mnkr. I utfallet 
om -35 mnkr ingår kostnader för avsättning till semesterlöneskuld med 29 mnkr, som inte 
finns budgeterad per månad, men även 7 mnkr i anslagsintäkter som i budgeten är uppdelade 
över hela året. Däremot saknas kostnaden för lönerevisionen, ca 6 mnkr och för VFU, ca 3 
mnkr, i utfallet. Med hänsyn tagen till dessa justeringar, är fakultetens resultat istället bättre än 
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budget. Det är främst de lägre driftkostnaderna till följd av pandemin som påverkar att utfallet 
är bättre än budget. Bidragsintäkterna är 10 mnkr lägre än budget, då det inte uppkommit rese- 
och andra driftkostnader inom bidragsprojekten på grund av pandemin. Detta har inneburit att 
de oförbrukade bidragen ökat.  

Helårsprognosen för Humanistiska fakulteten visar ett underskott om 53 mnkr, dvs ett 
underskott som är 10 mnkr lägre än budgeterade -63 mnkr. Det är en effekt av till lika delar 
högre anslagsintäkter och lägre driftkostnader än budgeterat. Det finns fortfarande en del 
osäkerhetsfaktorer, framför allt avseende pandemins påverkan på resten av året. Exempelvis 
kan doktorander få prolongation då forskningen försenats, bidragsprojekt kan fördröjas än mer 
vilket innebär att forskares löner istället kan komma att belasta anslagsmedel och det 
ekonomiska utfallet blir då sämre. Om utvecklingen av minskade driftkostnader fortsätter på 
samma nivå, kommer resultatet å andra sidan att bli bättre.  

Humanistiska fakulteten har efter tertial 1 ett fortsatt negativt ackumulerat myndighetskapital, 
-68 mnkr. Fakulteten har under våren gjort institutionsbesök och institutionerna uppdaterar 
sina åtgärdsplaner utifrån den plan som gjordes förra året. Fakultetsledningen har gått ut med 
att institutionerna ska vara återhållsamma med att anta nya doktorander på anslagsmedel. 
Institutioner som har stort negativt kapital har skjutit på att anta doktorander det kommande 
året och i vissa fall också nästföljande år. Bemanningsplaner ses över och man är försiktig 
med nya tillsvidareanställningar. 

 
Samhällsvetenskapliga fakulteten   

 

Samhällsvetenskapliga fakulteten uppvisar ett underskott om 29 mnkr efter tertial 1 2021, att 
jämföra med förra årets underskott om 32 mnkr vid samma tid. Intäkterna är 35 mnkr högre, 
både anslags- och bidragsintäkter har ökat kraftigt. Anslagen ökar till följd av utbyggnaden av 
utbildningar som innebär ökade takbelopp, samtidigt som aktiviteten inom 
bidragsfinansierade projekt har ökat och nya projekt startats. Kostnaderna är också högre, 33 
mnkr. Personalkostnaderna har ökat, framför allt avseende forskare, vilket förklaras av den 
ökade aktiviteten inom bidragsprojekten. Även institutioner med kraftigt ökade takbelopp har 
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ökat sin personal. Driftkostnaderna har istället minskat, främst avseende resor, kurser och 
konferenser, då pandemin i år påverkat hela första tertialet till skillnad från förra året.    

Det budgeterade utfallet för tertial 1 är -23 mnkr, vilket innebär att underskottet är 6 mnkr 
större än budgeterat. Förändringen av semesterlöneskulden har dock inte budgeterats 
månadsvis, detta belopp uppgår efter tertial 1 till 47 mnkr och ger därför en avvikelse mot 
budget med nästan samma belopp. Utöver detta är bidragsintäkterna lägre än budgeterat, till 
följd av att återgången till normal forskningsverksamhet blivit mer fördröjd än budgeterat. 
Personalkostnaderna är avsevärt lägre än budgeterat, då man planerat för rekryteringar som 
blivit försenade på grund av pandemin. Dessutom finns inget utfall avseende årets lönerörelse 
i första tertialets utfall. Även driftkostnaderna är betydligt lägre än budgeterat, då många 
institutioner budgeterat för en återgång till normal verksamhet som blivit försenad.    

Fakulteten prognostiserar ett överskott om 20 mnkr för helåret, det vill säga en förbättring 
med 80 mnkr jämfört med det budgeterade underskottet om -60 mnkr. Intäkterna bedöms falla 
ut enligt budget, med marginellt ökade anslagsintäkter avseende prestationer som tar ut den 
minskade uppdragsutbildningen under våren. Kostnadssidan bedöms däremot bli avsevärt 
lägre än budgeterat, driftkostnader så mycket som 40 mnkr lägre. Även kostnaden för 
undervisningslokaler blir lägre då flertalet sådana nu avbokats även för inledningen av 
höstterminen. Personalkostnaderna hålls nere på grund av de försenade rekryteringarna. 

Samhällsvetenskapliga fakultetens ackumulerade myndighetskapital efter tertial 1 är  
383 mnkr. Det finns också mycket oförbrukade bidragsmedel inom fakultetens institutioner, 
en granskning av dessa medel kommer att genomföras av ledningen för att därefter vidta 
åtgärder för en ökad förbrukning av dessa. 

 

Juridiska fakulteten  

 

Juridiska fakulteten redovisar ett underskott på drygt 2 mnkr efter tertial 1 2021, att jämföra 
med förra årets underskott om 6 mnkr vid samma tid. Ett kraftigt utökat takbelopp innebär 
ökade intäkter medan pandemin har fortsatt att medföra minskade kostnader för drift, framför 
allt resor, kurser och konferenser, samt för undervisningslokaler. Personalkostnaderna har 
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ökat med 3 procent, vilket motsvarar ca 1 mnkr. Framför allt är det övertidskostnaden som 
ökat till följd av att institutionen arbetat med att motverka en ökning av det stora antalet 
överskottstimmar som tidigare ackumulerats utanför den ekonomiska redovisningen. 

Fakulteten har budgeterat ett ekonomiskt utfall i stort sett i balans för första tertialet 2021. I 
utfallet om -2 mnkr ingår kostnader för avsättning till semesterlöneskuld med drygt 5 mnkr, 
som inte finns budgeterad per månad. Utöver detta finns flera poster, både kostnader och 
intäkter, som avviker från budget. Framför allt beror detta på pandemins påverkan på 
verksamheten, exempelvis lägre intäkter från både bidragsforskning och uppdragsutbildningar 
samt lägre kostnader för undervisningslokaler och drift. Dessutom har uppdragsintäkter för ett 
större projekt bokats först i maj.  

Den uppskattning av helårsutfall som lämnats in visar ett högre överskott än det som 
budgeterats för helåret; 5 mnkr jämfört med 1 mnkr. Anledningen till det förbättrade 
ekonomiska resultatet är ett ökat söktryck till höstterminens utbildningar, vilket innebär att 
underprestationen bedöms bli lägre än budgeterat. Både lokal- och driftkostnader bedöms 
dessutom bli något lägre än vad som budgeterats, vilket börjat synas i utfallet redan under 
första tertialet. 

Juridiska fakulteten har efter tertial 1 ett ackumulerat myndighetskapital som uppgår till 29 
mnkr. Arbetet fortsätter för att uppnå långsiktig ekonomi i balans; långsiktig dimensionering 
av utbildningsuppdraget mot årets och kommande års takbelopp, försök att stärka den 
externfinansierade forskningen och att långsiktigt planera för behov av bemanning och en 
långsiktig ekonomisk planering. 

 

Humanvetenskapliga områdesnämnden 

Områdesnämnden har efter första tertialet ett underskott om 10 mnkr, i stort sett detsamma 
som förra året vid samma tid. Budgeterat resultat för första tertialet är 0. Underskottet avser 
överföringar av helårsbelopp för årets särskilda satsningar, som uppgår till nästan 11 mnkr, 
enligt budgetbeslut. Dessutom finns VFU-kostnad på 3 mnkr i utfallet, denna ska debiteras 
vidare till Humanistiska fakultetsnämnden. Personalkostnaderna har istället varit lägre i år än 
förra året, då nämnden 2020 finansierade ett internationaliseringsarbete. Samtidigt har 
lokalkostnaderna varit lägre, då möteslokaler avbokats. Områdesnämnden prognostiserar ett 
ekonomiskt helårsutfall om +3 mnkr, vilket är något lägre än budgeterade 7 mnkr, då 
personalkostnaderna beräknas bli högre än budget och medel avseende särskilda utlysningar 
kommer att föras över till institutionerna senare under året. 

Den humanvetenskapliga områdesnämnden arbetar vidare med åtgärder för att området ska nå 
ekonomi i balans. De flesta av åtgärderna genomförs på fakultetsnivå, beroende på 
fakulteternas olika ekonomiska förutsättningar och utmaningar, men områdesnämnden 
initierar även samordnade aktiviteter. Åtgärder så som kapitalgenomgång och analys av 
ackumulerat kapital, granskning av ej förbrukade bidragsmedel och genomgång av lång- och 
kortsiktiga bemanningsplaner kommer genomföras inom den närmaste tiden. 
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Naturvetenskapliga området   

 

Det naturvetenskapliga området redovisar ett underskott efter tertial 1 2021 på -18 mnkr. Efter 
samma period förra året var underskottet -55 mnkr. Bidragsprojekten har haft högre aktivitet i 
år, samtidigt som takbeloppet inom anslaget ökat. Ökningen inom bidragsprojekten har också 
inneburit ökade personalkostnader, även om driftkostnaderna  har minskat både inom anslaget 
och inom den bidragsfinansierade verksamheten. Kostnadsminskningen beror på pandemin i 
kombination med ökad kostnadsmedvetenhet i linje med arbetet med att nå en ekonomi i 
balans. Pandemin har påverkat verksamheten, vilket syns på driftkostnaderna, både avseende 
reserelaterade kostnader liksom konsulttjänster och övriga driftkostnader. Exempelvis har 
institutioner haft svårigheter att genomföra fältarbete och mätningar. 

Personalkostnaderna har minskat inom den anslagsfinansierade verksamheten, men ökat inom 
den bidragsfinansierade forskningen. Kostnader för årets lönerevision saknas ännu i utfallet, 
och institutionerna har haft en återhållsamhet och fördröjning i sin personalrekrytering. 
Avskrivningskostnader ökar jämfört med förra året, nu när Cryo-EM mikroskopet har tagits i 
bruk. 

Området har budgeterat ett ekonomiskt utfall om -29 mnkr för första tertialet 2021, och 
utfallet blev -18 mnkr. Framför allt beror avvikelsen på att personalkostnaderna ligger lägre än 
budget på grund av att årets lönerevision inte bokförts i verksamheten ännu, samt att lokal- 
och driftkostnader ligger avsevärt lägre än budget. För institutioner i AlbaNova saknas 
hyreskostnader för första tertialet i utfallet, då kontraktet med KTH ännu inte är helt klart, 
detta förväntas regleras innan sommaren. Driftkostnaderna har påverkats av pandemin, och 
fakulteten förväntar sig ökande kostnader för drift under resten av året. 

Området prognostiserar ett årsutfall avsevärt bättre än budget, -28 mnkr istället för 
budgeterade -64 mnkr. Prognosen baseras på uppgifter från institutioner och centra, och det 
som påverkar prognosen är ökade bidragsintäkter och lägre personal- och lokalkostnader än 
budgeterat. Personalkostnaderna beräknas bli 7 mnkr lägre än budget och avser främst 
rekryteringar som försenats på grund av pandemin. Lokalkostnadernas minskning beror bland 
annat på att olika events och workshops blivit inställda samtidigt som en flytt under våren 
inneburit något billigare lokaler än tidigare. Området beräknar utöver detta också en viss 
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överprestation mot takbeloppet. Den stora osäkerhetsfaktorn i prognosen är påverkan från 
pandemin och tidpunkten för när samhället öppnar upp igen. 

Det naturvetenskapliga området har ett ackumulerat myndighetskapital som efter tertial 1 
uppgår till 175 mnkr. Områdesledningen har även under 2021 genomfört dialoger med 
samtliga områdets institutioner och centra om ekonomifrågor och långsiktiga planer för att nå 
en ekonomi i balans senast 2023. Institutioner och centra arbetar med att uppnå målet 
ekonomi i balans och kortsiktiga åtgärder som har haft effekt på förra årets resultat och 
kommande årsresultat är att ha avvaktat med rekryteringar till en senare tidpunkt. Ett 
långsiktigt mål är att ha ett överskott som motsvarar 5% av omsättningen. Institutionerna har 
påbörjat arbetet med att minska antal internfinansierade doktorander och har inga 
internfinansierade postdoktorer. För att möta de kraftigt höjda lokalkostnaderna har några av 
institutionerna under 2021 sagt upp lokaler, detta arbete fortsätter. 
 

Universitetsförvaltningen  

 

Vid tertial 1 2021 uppvisar universitetsförvaltningen ett underskott om -32 mnkr jämfört med 
föregående års underskott om -47 mnkr samma period. Intäkterna är 15 mnkr högre medan 
kostnaderna totalt sett är lika höga som förra året. Lokalkostnaderna är högre, då hyra börjat 
betalas för delar av de nya husen i Albano. Denna kostnadsökning är dock budgeterad, och 
möts också delvis av högre intäkter för enhetshyra. Kostnaderna för lämnade medel är 
däremot lägre, då utbetalningen av de nationella medlen avseende stöd till studenter med 
funktionshinder periodiserats annorlunda i år än förra året. 

Förvaltningen har också påverkats ekonomiskt av pandemin, en påverkan som inte hade 
hunnit bli lika stor förra året samma tid. Exempelvis är intäkterna för uthyrning av 
undervisningslokaler nu avsevärt mycket lägre.  

Utfallet efter tertial 1 är sämre än väntat, även om det är bättre än förra året samma tid. 
Prognosen för helårsutfallet är ett underskott om 90 mnkr, om inte åtgärder vidtas. Denna 
prognos kan jämföras med budgeterat underskott om 69 mnkr. De större 
prognosförsämringarna mot budget är till stor del kopplat till minskade intäkter beroende på 
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pandemin, framför allt för undervisningslokaler men även för externa uthyrningar till 
konferenser och liknande. Dessutom prognostiseras ökade kostnader för mediaförvärv jämfört 
med budget och även högre konsultkostnader, framför allt inom IT-verksamheten. 
Försämringen dämpas dock något av en förväntan om lägre driftkostnader för fastigheter och 
för resor etc till följd av pandemin. Den högre ersättning som universitetet beräknas få för 
extra kostnader i samband med högskoleprovet under pandemin förbättrar också prognosen. 

Universitetsförvaltningen arbetar aktivt med att nå en ekonomi i balans, utifrån uppdraget från 
rektor. Dels har omfattande besparingar gjorts inför 2021, vilket syns när man ser till utfall 
jämfört med samma period föregående år. Kostnaderna är oförändrade trots ökade hyresnivåer 
och ett ökat lönekostnadspåslag. Kostnader ses även över löpande och alla avdelningschefer är 
medvetna om det uppdrag som finns till förvaltningen att minska sina kostnader. I de fall som 
tertial 1 visar på större påverkbara avvikelser mot budget diskuteras detta med 
avdelningschefen. Inför 2022 pågår en budgetprocess med uttalat mål att minska 
förvaltningens kostnader ytterligare i enlighet med beslutet om ekonomi i balans.  

 

Centrala medel 

Inom kategorin Centrala enheter finns främst universitetets så kallade transaktions- och 
fördelningsenheter 800 och 801. Det är enheter där stora belopp passerar och en stor mängd 
transaktioner sker under året. Universitetets centrala enheter visar efter tertial 1 ett utfall om  
-26 mnkr, som i stort sett bara består av den centrala uppbokningen av det första tertialets 
kostnader för årets lönerörelse. Denna bokning vänds bort när de nya lönerna betalas ut i maj 
och kostnaden istället hamnar på rätt ställe i organisationen.  
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